
MOCIÓ QUE PRESENTA LA CANDIDATURA D'UNITAT POPULAR DE REUS

SOBRE LA GESTIÓ DEL RIU SIURANA

Aquest any -i possiblement no serà una excepció- la greu sequera generalitzada ha generat una 

falta de recursos hídrics que ha tingut un important impacte a nivell territorial i de país. Municipis 

que  han  hagut  d’abastir-se  d’aigua  mitjançant  camions  i  bubes,  talls  de  subministrament  a 

diferents municipis i limitacions en el reg que necessita la pagesia.

Fa anys que són moltes les veus que adverteixen d’aquesta situació, de les conseqüències d’un 

canvi climàtic que extrema els factors meteorològics sumat a la necessitat d’un canvi de model de 

desenvolupament. La conclusió és clara: necessitem una nova cultura de l’aigua adaptada a les 

noves necessitats i al context actual, tant econòmic com climàtic.

El fet que la ciutat de Reus haguéssim de renunciar, per obligació o responsabilitat, a una part o a 

tota l’aigua que rebem del pantà de Riudecanyes, generaria un augment de tarifa considerable ja 

que l’aigua dels aqüífers propis és limitada i l’aigua del CAT té un cost molt més elevat. Aquesta 

fet comportaria que, novament, una mala gestió política recauria a les butxaques de la ciutadania, 

agreujant situacions de vulnerabilitat ja existents.

Considerem que hi ha moltes alternatives possibles que van més enllà de pujar i baixar tarifes 

però exigeixen voluntat i responsabilitat política, hi ha exemples com la Taula del Ter que així ho 

demostren i que per desgràcia no s’han pogut reproduir en el marc de la Taula del Siurana per  

falta de voluntat d’entesa. Es poden generar nous ingressos, optimitzar procediments actuals, dur 

a terme control sobre la gestió i repartiment dels recursos hídrics i treballar de forma conjunta amb 

tot el territori; és una problemàtica que així ho necessita.

Per tots aquests motius, la Candidatura d'Unitat Popular proposa al Ple municipal l'adopció dels 

següents ACORDS:

PRIMER.- Impulsar  un  grup  de  treball,  a  nivell  municipal,  amb  la  participació  de  tècnics  i 

representants de tots els grups municipals per tal de:

• Avaluar  l’impacte  tècnic  i  econòmic  sobre  una  possible  renúncia  als  drets  d’aigua 

provinents de la Comunitat de Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes, tant pel 

que fa a la concessió administrativa com pels drets de reg.

• Iniciar un estudi a fons sobre les possibilitats de promoure un canvi i millora del model de la 

gestió  municipal  referent  a  l’ús  de  l’aigua,  sobretot  analitzant  la  situació  actual  i  els 

possibles escenaris de futur on no es preveu poder garantir  el  model existent fins ara, 

evitant prologar més aquesta situació totalment insostenible.



• Posar  les  bases  per  un  futur  Acord  Municipal  per  una  Nova  Cultura  de  l’Aigua,  on 

s’analitzin necessitats, potencialitats i alternatives davant un previsible agreujament de la 

situació actual.

SEGON.- Iniciar la revisió de tots els títols i drets de d’aigua de titularitat municipal provinents de la 

Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes per tal de clarificar quin és el seu ús real tenint 

en compte que els drets de reg s’han d’utilitzar per a ús agrícola.

TERCER.- Instar a la Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes a revisar i controlar l’ús, i 

també la  compravenda,  dels  drets  d’aigua  de  la  pròpia  Comunitat  de  Regants  del  Pantà  de 

Riudecanyes a fi i efecte de garantir el compliment de la normativa i l’ús real per a l’agricultura i la 

pagesia.


